
PROJECT 3 ■ UNIT 1 „MY LIFE“ 
∎ VOCABULARY (SLOVÍČKA) 
■ see workbook p. 74 + 75 (unit 1 my life) 

∎ FAMILY RELATIONSHIPS (RODINNÉ VZTAHY) 
● FAMILY *fæmǝli+ rodina 

● DAD / FATHER *dæd+ táta 

● FATHER *fa:ðǝ+ otec 

● MUM *mam+ máma 

● MOTHER *maðǝ+ matka 

● GRANDAD *grændæd+ děda 

● GRANDMA *grændma+ babička 

● BROTHER *braðǝ+ bratr 

● SISTER *sistǝ+ sestra 

● SON [san] syn 

● DAUGHTER *do:tǝ+ dcera 

● GRANDSON *grændsan+ vnuk 

● GRANDAUGHTER *grændo:tǝ+ vnučka 

● GRANDCHILDREN *grændtʃildrǝn+ 
vnoučata 

● GRANDPARENTS *grændpeǝrǝnts+ 
prarodiče 

● PARENTS *peǝrǝnts+ rodiče 

● UNCLE *ankl+ strýc 

● AUNT [a:nt] teta 

● NEPHEW [nefju:] synovec 

● NIECE *ni:s+ neteř 

● COUSIN *kazn+ bratranec, sestřenice 

● TWINS *twins+ dvojčata 

● HUSBAND [hazbǝnd] manžel 

● WIFE [waif] manželka 

● ONLY CHILD *ǝunli tʃaild+ jedináček

∎ INTRODUCING PEOPLE (PŘEDSTAVUJEME SE) 
 

JOHN » JANE, THIS IS MARTIN! (jano, tohle je martin!) ● MARTIN, THIS IS JANE! (martine, tohle je jana!) 

MARTIN » OH HI, JANE! NICE TO MEET YOU! (nazdar jano! rád-a tě poznávám!) 

JANE » NICE TO MEET YOU, TOO! (taky tě rád-a poznávám!) 
 

∎ LIKE + …- ING (MÍT NĚCO RÁD) 
■ když hovoříme o koníčcích či zálibách, nebo o tom, co nemáme rádi, používáme konstrukci LIKE + … - ing » 
 ⇨ I like dancing. (mám rád-a tanec.) ● jack doesn´t like painting. (jack nerad maluje.) ● I don´t like washing up. (nerad(a) myju nádobí). 

∎ OFFERS (NABÍDKY) 
 

DO YOU WANT TO… ? *du: ju: wont tǝ+ chceš… ? ⇨ do you want to play tennis? (chceš si zahrát tenis?) 

WOULD YOU LIKE TO…? *wud ju: laik tǝ+ chtěl-a bys…? ⇨ would you like to go swimming with me? (chtěl-a bys jít se mnou plavat?) 

DO YOU FANCY… ? [du: ju: fensi] máš chuť na… ?  ⇨ do you fancy a drink? (máš chuť na drink?) 
 

∎ THE CONCRETE PAST (KONKRÉTNÍ MINULOST) 
■ konkrétní časový údaj v minulosti vytvoříme pomocí výrazu AGO. ten umístíme za vyjádřením času 

 ⇨ I was born twelve years ago. (narodil-a jsem se před dvanácti roky.) ● she bought it two days ago. (koupila to před dvěma dny.) 

∎ SO + BECAUSE (TAKŽE + PROTOŽE) 
 

SO *sǝu+ takže it was late so I went home. (bylo pozdě, tak jsem šel / šla domů.) 

BECAUSE *bi'ko:z+ protože john can´t come, because he broke his leg a week ago. (john nemůže přijít, protože si před týdnem zlomil nohu.) 

∎ BE SUPPOSED TO (MÍT NĚCO ZA POVINNOST) 
, 

PŘÍTOMNÝ ČAS PODMĚT + přítomný čas slovesa TO BE + SUPPOSED TO + infinitiv významového slovesa 

PŘÍKLADY I am supposed to wash up (mám umýt nádobí.) ● we´re supposed to set the table (máme prostřít stůl.) 
 

MINULÝ ČAS PODMĚT + minulý čas slovesa TO BE + SUPPOSED TO + infinitiv významového slovesa 

PŘÍKLADY I was supposed to wash up. (měl-a jsem umýt nádobí.) ● we were supposed to set the table (měli jsme prostřít stůl.) 
 

∎ PHRASES ABOUT LIFE (FRÁZE O ŽIVOTĚ) 
● BE BORN [bi: born] narodit se 

● GROW UP *grǝu ap+ vyrůstat 

● START SCHOOL *sta:t sku:l+ začít školu 

● LEAVE SCHOOL [li:v sku:l] opustit školu 

● GO TO UNIVERSITY *gǝu tǝ junivǝ:siti+ jít na 
univerzitu 

● GET A JOB *get ǝ dȝob+ najít si práci 

● MOVE HOUSE *mu:v haus+ přestěhovat se 

● GET MARRIED *get mærid+ oženit se, vdát se 

● HAVE CHILDREN *hæv tʃildrǝn+ mít děti 

● DIE *dai+ umřít

∎ PAST SIMPLE TENSE (MINULÝ ČAS PROSTÝ) 
 

∎ IRREGULAR VERBS (NEPRAVIDELNÁ SLOVESA)

● break ⇨ BROKE (zlomit) 

● buy ⇨ BOUGHT (koupit) 

● can ⇨ COULD (moct, umět) 

● come ⇨ CAME (přijít) 

● do ⇨ DID (dělat) 

● eat ⇨ ATE (jíst) 

● get ⇨ GOT (dostat) 

● give ⇨ GAVE (dát) 

● go ⇨ WENT (jít, chodit, jet) 

● have ⇨ HAD (mít) 

● lose ⇨ LOST (ztratit) 

● make ⇨ MADE (vyrábět) 

● read ⇨ READ (číst) 

● say ⇨ SAID (říct) 

● see ⇨ SAW (vidět) 

● take ⇨ TOOK (brát, vzít) 

● write ⇨ WROTE (psát)

∎ BE (SLOVESO „BÝT“)
 

OZNAMOVACÍ ČAS PODMĚT + WAS / WERE 

PŘÍKLADY I WAS AT SCHOOL. (byl-a jsem ve škole.) ● JOHN AND MARY WERE AT HOME. (john a mary byli doma.) 
 

ZÁPOR PODMĚT + WASN´T / WEREN´T 

PŘÍKLADY I WASN´T AT SCHOOL. (nebyl-a jsem ve škole.) ● JOHN AND MARY WEREN´T AT HOME. (john a mary nebyli doma.) 
 

OTÁZKA WAS / WERE + PODMĚT 

PŘÍKLADY WERE YOU AT SCHOOL? (byl-a jsi ve škole?) ● WAS JOHN AT HOME? (byl john doma?) 
 

ODPOVĚĎ YES / NO + osobní zájmeno + WAS / WERE 

PŘÍKLADY YES, I WAS. (ano, byl.) ● NO, THEY WEREN´T. (ne, nebyli.) 
 

∎ OTHER VERBS (OSTATNÍ SLOVESA)
 

OZNAMOVACÍ ČAS PODMĚT + SLOVESO V MINULÉM ČASE 

PŘÍKLADY I PLAYED GOLF ON FRIDAY. (v pátek jsem hrál golf.) ● JANE BOUGHT A RABBIT. (jana si koupila králíka.) 
 

ZÁPOR PODMĚT + DIDN´T + SLOVESO V NEURČITKU 

PŘÍKLADY I DIDN´T PLAY GOLF ON FRIDAY. (v pátek jsem nehrál golf.) ● JANE DIDN´T BUY A RABBIT. (jana si nekoupila králíka.) 
 

OTÁZKA DID + PODMĚT + SLOVESO V NEURČITKU 

PŘÍKLADY DID YOU PLAY GOLF ON FRIDAY? (hrál jsi v pátek golf?) ● DID JANE BUY A RABBIT? (koupila si jana králíka?) 
 

ODPOVĚĎ YES / NO + osobní zájmeno + DID / DIDN´T 

PŘÍKLADY YES, I DID. (ano, hrál.) ● NO, SHE DIDN´T. (ne, nekoupila.) 

 


